
در ايران كه 200پروژه انيميشن توليد نمي شود. 
 امااگر به جاي فوق ليسانس كارداني بود 
اين 200 فارغ التحصيل 35نفرشان در هر 
پروژه مش�غول به كارمي ش�دند، با شش 
پروژه همه آنها مشغول كار بودند و شش 
پروژه هيچ ما 10 پروژه انيميشن در همين 

اوضاع  امروز انجام مي داديم. 
پس ما به جاي اينكه بياييم كارگردان فارغ التحصيل 
كنيم، بايد تكنسين فارغ التحصيل كنيم اينها هويت 
دارند. طرف مي آيد مي گويد من كارم مثلًا طراحي 
صحنه انيميشن اس��ت يا كارم فيلمنامه نويسي در 
انيميشن است. فيلمنامه نويس��ي انيميشن با رئال 
زمين تا آسمان متفاوت است و بسيار دقيق و تكنيكي 
اس��ت.  تعدادي هم طراح كاراكت��ر و كارگردان نياز 
داريم.  تعدادي متخص��ص رندر مي خواهيم. يكي از 
مشكلات ما   در انيميشن رندر است. هم ما درگيريم 
و هم فيلشاه در بحث رندر درگير بود. همه كارهاي 
ما تمام ش��ده و ما درگير رندر هس��تيم. اگر اينها به 
صورت تخصصي آموزش داده شود اين مشكلات به 

حداقل مي رسد.  
اين به نظام آموزشي ما بر مي گردد؟

بله، من يكي از ريشه ها را نظام آموزشي مي بينم ولي 
به هر حال با تمام مش��كلات جامعه انيميش��ن ما و 
بازيگراني كه در حوزه انيميشن دارند فعاليت مي كنند 
و عوامل اين كار خيلي رشد پيدا كرده و علاقه دارند و 
با دل و جان كار مي كنند. انيميشن كار تميزي است، 
كاري كه منابع كمتري مصرف مي كند. موافق استفاده 
از لفظ صددرصد دانش بنيان نيستم، اما مي شود از اين 
جنس ديد. فقط دارد برق مصرف مي كند. يك رايانه 

و... به برق وصل است، همين. 
الان كار ما كه در كرمان توليد مي ش��ود سه شركت 
خوب دارند كن��ار هم كار انيميش��ن مي كنند. ما در 
خوزستان و در آذربايجان ش��رقي و غربي گروه هاي 

انيميشن خوب داريم. دركاشان هم همين طور. 
اگر بتوانيم با ديد اشتغالزايي به آن نگاه كنيم اتفاقات 
خوبي در كش��ور مي افتد. در هر كار انيميشن حدود 
25- 20 نفر به صورت مس��تقيم در ارتباط هستند 
و اگر اينگونه به آن نگاه ش��ود يك ونيم تا دو سال به 
25 خانواده ارتزاق مي رس��اند، اما متأسفانه در حوزه 
فرهنگ خيلي محتوا را نگاه مي كنيم، اما نياز است. 
من هميشه مي گويم بچه پنج ساله ما، بچه سه ساله 
ما و بچه اي كه زبان باز مي كند يادش مي دهيم از پله 
بالا مي رود بگويد »يا عل��ي«. مي خواهم بگويم ما از 
نظر محتوايي خيلي قوي هستيم. اگر درست پيش 
برويم و آن بچه درس��ت هدايت ش��ود، مي تواند در 
سن 10سالگي نهج البلاغه بخواند. يكي از خطبه هاي 
امام علي )ع( برابري مي كند با تمام آن چيزي كه تفكر 

غرب روي آن بنا نهاده شده است. 
ما بر خي مواقع نگاهمان به تاريخ تحولات 
بشريت اس�ت اما چون از غرب مي آيد و 
دوره هاي مختلف قرون وسطي و رنسانس 
را در آن مي بينيم و با خودمان مقايس�ه 
مي كنيم اگر اينها را نداش�ته باش�يم به 
كجراهه مي رويم، در صورتي كه ما بسيار 
غني تر هس�تيم و گنج ه�اي گرانبهايي 
داريم كه بايد به آن توجه كنيم كه توجه 

نمي كنيم. 
»يا علي« گفتن آن كودك يعني شروع فانتزي، يعني 
كسي كه نمي بينمت، دست من را بگير. خيلي مهم 
اس��ت كه يك كودك در ايران اين را دارد. در غرب 
پدرش��ان در مي آيد تا آن كودك يا جوان يا دانشجو 
را به جايي برس��انند كه بتواند چنين دركي از عالم 
هستي داشته باش��د. مااگر زيرس��اخت هاي لازم را 
داشته باشيم كه يك نفر احساس كند شغلش ايجاد 
فانتزي است، شغلش ايجاد رؤياپردازي است، شغلش 
طوري است كه يومنون بالغيب و الشهاده را ملموس 
و ديدني كند بتوانيم اين كار را  انجام دهيم. آن طرف 
يك تانكر بزرگ داريم كه فقط بايد يك س��ر شير را 

درست به آن وصل كنيم. 
صحبت از رؤياپردازي را به ميان كشيديد. ما 
اين مشكل را در سينما داريم. رؤياپردازي را 
خيلي به رسميت نمي شناس�ند. در نظام 
آموزشي ما به دانشجو تفهيم مي كنند كه 
هاليوود يك چيز چيپي است. هنر بيشتر 
هنر اروپاس�ت ولي آنجا قرار نيس�ت كه 
رؤياپردازي صورت گي�رد. جنس فيلم ها 
مثل موج نو فرانس�ه و... است. سينماي ما 
هم چنين گرايشي دارد. مي خواهم بدانم  
در انيميشن هم اين گرايش وجود دارد. يا 
نه؟ مثلًا فيلشاه يك استثناء است، اما من 
فكر مي كنم در انيميشن هم رؤياپردازي كم 

است. اين چالش را چقدر جدي مي بينيد؟
 ما ابتدا بايد تكليفمان را مشخص كنيم. ببينيم رؤيا 
و رؤياپردازي چيز خوبي است يا نه!خود اين در نظام 
آموزشي كشور در محور فكري ما درست جا نيفتاده 
است.شما مي خواهيد به يك دختربچه ۹ ساله بگوييد 
كه دخترم نماز بخوان. نماز چيس��ت؟ فلسفه نماز را 
مي تواني برايش بگويي؟ بچه ۹ س��الش اس��ت. خدا 

كجاست؟ او را نمي بينم. چه است؟ 
... ما آمديم به بچه ها مس��تند نشان داديم. منطق دو 
دو تا چهار تا را در ذهنشان كاشتيم و توقع داريم كه 
۹ سالش شد يا پسر بچه 15 سالش شد نماز بخواند 
و فانتزي اش گل كند. منظورم از فانتزي غيرملموس 
است. حداقل با حواس اوليه انسان و با منطق دو دو تا 

چهار تايي در وهله اول قابل حس نيست. 
قطعاً از طريق برهان هايي كه بچ��ه ياد مي گيرد و از 

لحاظ عقلي هم مي تواند خدا را اثبات كند ولي شما 
نمي تواني سر 15 سالگي بچه را كات كني. شما بايد 
از پنج سالگي شروع كني. يادش بدهي كه عالمي به 
نام عالم غيب وجود دارد كه تو آن را نمي بيني . خيلي 
چيزهاي ديگر هس��ت كه تو آنه��ا را نمي بيني  ولي 
هست. اين فانتزي است اين رؤياپردازي است. بسيار 
هم جواب مي دهد. هاليوود با همين ها براي خودش 

تاريخ ساخته است. 
اما اينها جزو ارزش هاي ماست. من يكي دو جا صحبت 
كردم و گفتم كه من از حوزه علميه توقع دارم در اين 
حوزه ها ورود و متني را براي كودك آماده كند. نگران 
تربيت فرزندم بودم. با روانشناسي صحبت مي كردم 
مي گفت در غرب  بايد تا 1۶ س��الگي  حواس��ت به 
فرزندانت از لحاظ تربيتي و...باشد بعد از 1۶ سالگي 
هر چه به عبارتي بذر كاش��تي درو مي كني. در دين 
خودمان هم داريم. در ايران هم همينطور. انيميشن 
هم متعلق به كودك و هم متعلق به نوجوان است. دو 
دنياي كاملًا متفاوت. فانتزي يكي از زيرساخت هاي 
اساس��ي زندگي و حيات ديني اس��ت. حيات ديني 
با كلماتي مثل توكل ك��ردن، قناعت كردن و بركت 
داشتن فانتزي است. اساسش فانتزي است. مي گويي 

هزار تومان با بركت بود. با هزار تومان بي بركت وزنش 
فرق مي كند. اين آخر فانتزي است. اگر اين زندگي 
فانتزي را نداشته باش��د كه نمي تواند حرف شما را 

بفهمد كه مي گويي اين پول بركت دارد. 
اينكه اين بخواهد در انيميشن بروز و ظهور 

داشته باشد چطور ممكن خواهد شد؟
ابتدا بايد آگاهي داشته باش��د، يعني اول بايد بداند 
اين رؤياپردازي خوب و مثبت است. اين را بايد بداند 
بعد ورود پيدا كند. من عرضم اين اس��ت كه عوامل 
سينماي انيميشن ما يا س��ريال ها و توليد انيميشن 
ما ابتدا بايد به هويت برسد س��پس بايد شغل شود 
بعد بايد تشكيل گروه و شركت بدهند و استوديوي 
فيلمسازي ايجاد كنند. وصل كردن اين به آن منبع 
سخت اس��ت. هيچكدام از بحث هايي كه مي كنيم 
بحث هاي ساده اي نيستند ولي مي خواهم بگويم ما 
خيلي راه رفته ايم. من از حوزوي ها تقاضا دارم متون 
ديني را به داس��تان ها تبديل كنند. همانطوري كه 

شهيد مطهري در داستان راستان انجام داد. 
غ��رب مي آيد يك كارتون مي س��ازد به ن��ام »كرود 
فميلي«. خان��واده كرود قصه يك خان��واده در عصر 
حجر است در س��ال هاي حجر. اين خانواده دختري 
دارد و پدر اين خانواده به شدت پر زور است. پسري  
در خانواده آنها مي آيد كه دختر عاش��ق او مي شود. 
بعد يك زلزله و آتش نش��ان ش��كل مي گيرد و اينها 
مي خواهند فرار كنند. پدر نماد قدرت و پر زور است و 
پسر نماد عقل است.  جاهايي پسر با عقلش كارهايي 
مي كند كه هر چه پس��ر تلاش مي كن��د نمي تواند 
انجام بدهد. در نهايت پ��در مي فهمد كه عقل ندارد. 
تمام تمدن غرب بر پايه عقل است. خيلي اين فيلم 
ايدئولوژيك است. آنها حرف هاي مهمشان را خيلي 
س��اده انتقال مي دهند ول��ي ما فك��ر مي كنيم بايد 

پيچيده داستان بگوييم آن هم براي بچه ها. 
اساس�اً س�ينماي هالي�وود س�ينماي 

ايدئولوژيك است. 
بله، مي آيد مي گويد عق��ل براي ما به عبارتي حجت 
اس��ت. اين عقل را بايد بچه ها بفهمن��د و با توجه به 
تفكر خودش دارد مي گويد. عقل براي ش��يعه يكي 
از حججي اس��ت كه داريم. ما قرآن و عترت پيامبر 
اكرم)ص( را داريم. ائمه را داري��م، اجماع داريم و... 
اينه��ا حجج ما ب��راي تصميم گيري هس��تند. خب 
كجا آمديم اينه��ا را به بيان تبدي��ل كرديم كه بچه 
بفهمد. يك چال��ش تبديل اين اس��ت. يك چالش 
ديگر اين است كه مگر ما اصلًا تيمي داريم كه بتوانيم 
آن را بسازيم. خيلي هم عقب نيس��تيم اگر بتوانيم 
زيرساخت ها را درس��ت كنيم. آموزشمان را درست 
كنيم. هويت بدهيم به اهل هنر، شغل برايشان ايجاد 
شود. درآمد برايشان داشته باشد و موقعيتشان تثبيت 
شود و آن تبديل هم كه در بالا به آن اشاره كردم هم 
انجام ش��ود. ما آدم هاي خلاقي داريم كه اين تبديل 
را انجام دهد. ايده يك خطي فيلشاه را وقتي من سه 
س��ال پيش يكي برايم تعريف كرد لذت بردم؛ سپاه 
ابابيل يك فيل در س��پاه ابرهه سرپيچي مي كند. از 
اين زاويه ها به اين موضوعات نگاه نكرده ايم. آن بچه 

سه ساله اي كه مي گويد يا علي مي تواند بار متن را به 
دوش بكشد ما اينها را دست كم مي گيريم. 

شما در اين مدت دو سالي كه اينجا هستيد 
فكر مي كنيد چه كارهايي انجام داده ايد؟ 
چه اندازه منش�أ اثر بوديد و چه اتفاقاتي 

افتاده است؟ 
يكي از مهم ترين كارهايي ك��ه ما از ابتدا اينجا انجام 
داديم، فكر و مش��اهده كردن در اين حوزه است كه 
چگونه بايد كاري كنيم ك��ه اين صنعت پا بگيرد! دو 
كار خيلي مهم انجام داديم كه يكي از آنها ان شاءالله 
در اسفند ماه سال جاري به نتيجه مي رسد. اولين آن 
اين است كه در همه به عبارتي صنعت فرهنگ هاي 
خلاقانه چالش��ي هست.كس��ي ك��ه خلاقيتش را 
مي خواهد بروز ده��د و تعريف كند و كس��ي ديگر 
كه مي خواهد س��رمايه گذاري كند و مي خواهد كار 
را بخرد هي��چ زنجيري ك��ه اينها در كن��ار هم قرار 
بگيرند در ايران وجود ن��دارد. اينكه من بيايم و اراده 
كنم و شماي سرمايه گذار، شماي سفارش دهنده و 
خريدار بشنويد تجربه نش��ده است. اين كاري است 
كه توليدكننده انجام مي دهد براي اينكه مجاب كند 
خريداران را نسبت به اينكه بيايند و با آنها همكاري 
كنند. در تمام دنيا در صنايع خلاق اين اتفاق مي افتد. 
در ايران در حوزه انيميشن اين اتفاق نمي افتد. تا اين 
لحظه نيفتاده و مسير ها به اين صورت بوده كه كسي 
كه در دس��ترس بوده رجوع مي كرده است. كمپاني 
انيميش��ني و تيمي كه انيميش��ن توليد مي كند و 
در تهران هس��تند به امثال من ، صب��ا و آنهايي كه 
پول داري��م و توليد مي كنيم نزديك ترن��د و آنها كه 

شهرستان هستند حقشان خورده مي شود. 
بعد ما  لابي مي كنيم و رفاقتي كار را پيش مي بريم و  
كار آنهايي كه با ما رفيق نيس��تند هم مي ماند. از آن 
بد تر خدايي نكرده فس��اد و... در لابي هاي اين مدلي 
اتفاق مي افتد و قيمت ها معلوم نيست. كاري با يك 
رقمي توليد مي ش��ود و آن ديگري مي گويد كه من 
اين كار را با اين رقم توليد مي كردم حالا اينكه ميان 

ادعاي آن هم درست باشد يا نه  معلوم نيست. 
قيمت ه��ا ش��فاف نيس��ت. تهيه كننده عم��ده اين 
مش��كلات را حل مي كند. ما چيزي ه��م برايش در 
آورديم به نام رؤيا زي يعني زيس��ت رؤيا و ان شاءالله 
در اسفند ماه برگزار مي شود. قصد ما اين است كه هر 
كس ايده اي دارد و توانسته است اين ايده را از حرف 
زدن خارج كند مثلًا چن��د كاراكترش را به اصطلاح 
استيج زده فقط يك تيم تشكيل داده و مدعي است 
كه مي تواند توليد كن��د مي آيد در اي��ن رويداد كه 
ممكن اس��ت با توجه به تعداد ثبت نامي ها بين يك 
تا سه روز شود. او هفت دقيقه فرصت دارد ايده خود 
را پيچ كند. م��ا آدم هاي مختلف��ي  داريم كه تلاش 
مي كنند. از روابط عمومي س��ازمان ها و صداوسيما 
گرفته تا خود ما   آنجا  نشسته ايم تا ايده ها را بشنويم 
و بعد هر كدام را كه به درد بخور است انتخاب كنيم 
و با طراح ايده حرف بزنيم و مذاكره كرده و روي آن 

سرمايه گذاري كنيم. 
از كل كشور؟

بله، از كل كشور. يك اتفاق مهم دارد مي افتد. ما كسي 
كه دارد اين را ارائه مي دهد اگر يك ش��ركت باشد و 
خصوصي باشد و با اين كس��ي كه مي خواهد بخرد 
و خصوصي باشد ۹بس��ته حمايتي به آنها مي دهيم. 
حُس��ن انجام كار براي توليدكنن��ده، ضمانت براي 
اينكه بتواند توليد كند، ليزينگ كردن براي كسي كه 
مي خواهد بخرد، وام دادن براي كسي كه مي خواهد 
توليد كند و... كه باقي در سايتمان هم هست كه اين 
شكل بگيرد و به نظر من يكي از مهم ترين كارهايي 
است كه انجام داديم و توانستيم با ستاد فناوري نرم 
معاونت رياس��ت جمهوري در اي��ن قضيه همكاري 
كنيم. حتي براي اينكه اين مس��ير وابس��ته به من 
مدير نفتي هم نباش��د كه فردا به ه��ر دليلي عوض 
ش��دم و كس ديگري احتمال دارد اعتقادي به اين 
مسير نداشته باش��د روي كار بيايد ، براي اينكه اين 
اتفاق نيفتد ما يك مجموع��ه خصوصي هم آورديم. 
مجموعه اي ك��ه كارش در اين حوزه هاس��ت. اين را 

آورديم كرديم مجري كه كار انج��ام دهد كه بعد از 
آن بتواند در بستر خصوصي  اين روند ادامه پيدا كند. 
براي ما صنعت انيميشن مهم است. حفظ نام من و 
معاونت علمي و... مهم نيس��ت. اين را توافق كرديم. 
برايش خيل��ي زيربنايي برنامه ريختيم. ان ش��اءالله  

اسفند ماه درست برگزار شود. 
نكته دوم در حوزه توليد اس��ت كه دو ش��كل دارد، 
اول اينكه تصميم گرفتيم توليد صددرصد مستقل 
انجام دهيم مگر اينكه باري از دوش آن زيرساخت ها 
بخواهد بردارد. يعني چه؟ يعني اينكه من مجموعه اي 
كه با پول نفت و اموال عمومي مردم است حق ندارم 
توليد و رقابت كنم با بخش خصوصي. بخش خصوصي 
زير چرخ دنده هاي من له مي شود به دليل اينكه من 
بالاخره ماهي چق��در بايد پول ب��رق و... بدهم آنكه 
شركت خصوصي است دو دو تا چهار تاي لامپ هايش 
را هم بايد بكند. پس ما نمي آيي��م صددرصد توليد 
كنيم، مي آييم سرمايه گذاري  و مشاركت مي كنيم 
مگر اينكه در كاري بخواهيم آن زيرس��اخت را حل 
كنيم، يعني دغدغه ما توليد نيست كه در اين بخش 
مي خواهيم توليد صنعتي را به عبارتي تجربه كنيم و 

دانشش را داشته باشيم. 
توليد صنعتي يعني چ��ه؟ يعني اينكه ب��راي مثال 
در امريكا يك س��ريال داريم به نام خانواده »س��يم 
سون ها«. سريال خانواده سيم سون ها اگر اشتباه نكنم 
حدود ۶50- ۶40قسمت توليد شده است، يعني 12 
سالي هست كه دارد توليد مي شود. از روز اول توليد 
شدنش تا  امروز هيچ چيزش تغيير نكرده است، سه 
تا صاحب عوض شده، نه تهيه كننده و نه كارگردان و 
نه صاحب كار عوض شده و هنوز دارد توليد مي شود و 

هنوز دنيا را دارد تحت تأثير خود قرار مي دهد. 
دست اندركاران اين سريال چه كرده اند كه مسيرش 
همچنان ادامه دارد؟ چرا م��ا نمي توانيم؟چرا ما الان 
شكرستان را مي سازيم بعد كارگردان عوض مي شود 
و ديگر توليد نمي شود. انيميشن كه سخت تر است. 
خندوانه مي سازيم بعد مجري مي آيد مي گويد شايد 
من ديگر نسازم. اين يك برند است اين مال او نيست. 
اصلًا براي صداوسيماست. هزاران ميليارد تومان براي 
زيرساخت فني اين برنامه ها هزينه شده  است تا پخش 
شوند. مگر شوخي است. اصلًا كل هزينه اي كه براي 
تمام  عوامل سازنده خندوانه ش��ده قطره اي در كنار 
دريايي است كه هزينه شده براي زيرساخت اين برنامه 
كه پخش شود و بعد به راحتي در اختيار شخصي قرار 
مي دهيم و اين يك شخص مي آيد و تصميم مي گيرد 
كه برنامه پخش بشود يا نش��ود. ما داريم تيم هايي را 
پيدا مي كنيم كه مدعي نباشند كه صاحب كار هستند. 

چرخ دنده اي باشند در خدمت اين اتفاق بزرگ. 
يعني خودش�ان متوجه جايگاه ش�ان در 

توليد اين اثر باشند. 
بله، دقيقاً همين اس��ت. ممكن اس��ت يك سال بعد 
يا دو سال بعد عوض ش��د كس ديگري آمد. كل آن 
دانش بايد انتقال پيدا كند. آن دانش ارزشمند است 
نه صرفاً او. بايد طوري باشد كه تك تك قسمت هاي 
سريال اگر براي كارگردانش اتفاقي افتاد و نخواست 
كار كند و خسته شد را بشود ادامه داد. اين دو،سه تا 
كار نمونه است. ما كار زياد كرده ايم. فيلم سينمايي 
داريم توليد مي كنيم، در س��اخت انيميش��ن داريم 
مش��اركت مي كنيم و همچنين در حوزه تلويزيون 
هم فعاليت داريم. م��ا مي گوييم مكل��ف به وظيفه 
هستيم. تكليف الزاماً ممكن است به نتيجه نرسد. اين 
رؤياپردازي كه من گفتم ممكن است دو سال ديگر به 
هر دليلي من نباشم  بايد ادامه پيدا كند. نكته ديگر 
درباره فعاليت هاي ما موضوع رئليتي ش��و است كه 
داريم سعي مي كنيم دانشش را پيدا كنيم. كتاب هاي 
مهم��ش را گرفتيم و مي خواهي��م ترجمه كنيم كه 
بتوانيم در مورد اين برنامه تلويزيوني اين ژانر كه يكي 
از ابزار هاي جدي اثرگذاري در عرصه رسانه است در 
تمام دنيا، حداقل متدش درست شود. ما اسمش را 
درست به كار نمي بريم. ما مي گوييم مستند مسابقه. 
تعداد زيادي رئليتي شو مي توانم برايتان مثال بزنم كه 

اصلًا مسابقه نيستند. چرا مي گوييم مسابقه؟
تازه الان من مي بيني��م كه در كدام كارها اش��تباه 
داش��ته ام. بايد تجربه ش��ود. اصلًا صداوس��يما يك 
مشكل دارد كه نمي تواند رئليتي شو بسازد.  اين ژانر را 
نمي شناسد. شما وقتي مي روي كارت از دقيقه فلان 
ايكس تومان مي شود مي گويد اين بايد نمايشي باشد. 
»اوج« مجبور مي شود پول  دهد چند تا كار ساخته 
شود. يكي مثل خانه ما و يكي مثل فرمانده، مي شود 
نقد كرد اما زماني اين اثرگذار مي ش��ود كه ما دانش 

اين را احصا كنيم و به دست آوريم. 
اينكه عامه پسند شود خيلي مهم است و 

يك ظرافت هايي دارد. 
بله، اينها هم��ه اصول دارد. تلويزي��ون ادبيات دارد. 
من نمي توانم مثل گوگل ترنس��ليت با شما فارسي 
حرف بزنم. كلماتش را ش��ايد شما بفهميد اما كلش 
را نمي فهميد. اين فايده ن��دارد، گرامر را بايد رعايت 
كنم. اگر فقط كلمه بلد باشم كه مدام كلمه پشت هم 
به كار ببرم كه به درد نمي خورد .اينكه اين ادبيات را 
بتوانيم احصاء كنيم مهم اس��ت چه در حوزه توليد 
صنعتي انيميش��ن چه درحوزه زيرساخت هايي كه 
اين هنر و اين اتفاق را ب��ه صنعت تبديل كند چه در 
تلويزيون و چه در حوزه هنري كارهايي است كه ما 
دغدغه داريم و در اين دو سال س��عي كرديم  انجام 
دهيم. وظيفه ماس��ت و پولش را مي گيريم و... تمام 
تلاش ما اين اس��ت كه هنرمندان و شركت ها وقتي 
مي خواهند كاري انجام دهند نيايند دنبال حمايت 

بيايند دنبال سرمايه گذار. 

احس�ان كاوه از برنامه س�ازي تلويزيوني تا راه اندازي و مديريت 
شبكه هاي تلويزيوني را در س�ابقه خود دارد. سينما و كارگرداني 
را در مقطع كارشناسي و نيز در مقطع كارشناسي ارشد مديريت 
رس�انه از س�ر گذرانده اس�ت و در راه اندازي عمده ش�بكه هاي 
تلويزيوني ب�رون م�رزي العالم، كوثر، پ�رس ت�ي وي و  آي فيلم 
مشاركت داشته اس�ت. او دوسال اس�ت كه مدير مركز انيميشن 
ح�وزه هن�ري س�ازمان تبليغ�ات اس�لامی اس�ت. گفت وگوي 
»ج�وان« ب�ا كاوه  را درب�اره فعاليت ه�اي اين مرك�ز مي خوانيد. 

    
در سابقه مديريتي تان احتمالاً با آقاي سرافراز همكاري 

خوبي را از سر گذرانده ايد؟
بله، آقاي سرافراز ويژگي خوبي كه داش��تند اين بود كه به جوان هايي 
كه پر انرژي و جوياي نام بودند اعتماد مي كردند. من فكر مي كنم وقتي 
پرس تي وي افتتاح شد، ميانگين سني مديرانش زير 30 سال بود. مدير 
انفورماتيك آن 25 سال داش��ت و من مدير پخش بودم. در اين شبكه 
مدير هنري اش دو سالي از من كوچك تر بود. آن زمان همه ما30 ساله 
بوديم اما متأسفانه نتوانستند از حضور ايشان به نحو شايسته استفاده 
كنند. خب ما درتمام شبكه هاي تلويزيوني در نقش هاي مختلف حضور 
داشتيم. در پخش پرس تي وي شركت داشتيم. در برون مرزي هم زماني 
كه »اوج« مي خواست شكل بگيرد، از ابتدا در خدمت دوستان بودم و 
بعد هم كه بحث تشكيل شبكه تلويزيوني »عصر« بود كه  تبديل به افق 
شد در خدمتشان بودم. كارهاي فني و زيرساخت ها، بحث آرشيوي ، 
استوديو سازي ، نظارت فني آنچه س��اخته بودند و... بعد از آنكه آقاي 
سرافراز رفتند و رئيس سازمان شدند به من پيشنهاد كردند براي شبكه 
تهران كه از صفر تا صد را راه اندازي كرديم و تحويل دوستان داديم و بعد 
هم با تغيير و تحولات صلاح ديدند كه شبكه را تعطيل كنند و پس از آن 

هم در مركز تلويزيون انيميشن حوزه هنري فعاليت كردم. 
گويي در حوزه انيميشن چند سالي است اتفاقات خوبي 
در حال رقم خوردن است. ش�بكه هاي پويا و نهال دارند 
فعاليت مي كنند و شاهد برخي آثار خوب هستيم. درباره 

فعاليت هايتان در اين حوزه بگوييد. 
ابتدا مي خواهم درباره انيميشن بگويم. فضاي انيميشن كشور دست 
جوان هاس��ت. وقتي س��ينما در دنيا به وجود آمد، خيلي زود به ايران 
وارد شد و جزو پيشگامان اين عرصه بوديم. اساساً فكر مي كنم خيلي 
به تصوير علاقه داريم. من اساس اين كار را در آن مي دانم كه ما خيلي 
آدم هاي مكتوبي نيستيم، فرهنگ شفاهي مان بسيار قوي است و جنس 
تصوير به فرهنگ شفاهي  نزديك اس��ت. به همين دليل فكر مي كنم 
سينما خيلي زود وارد ايران شد و تلويزيون خوب شكل گرفت. انيميشن 
هم فكر مي كنم همين طور است. تقريباً در تمام تكنيك هاي انيميشن 
ما آدم هاي درجه يكي در ايران داريم. شايد بعضي از آنها به دليل اينكه 
تعداد و پروژه هايشان كم بوده از ايران رفته اند و در حال حاضر دارند در 
ديزني و پيكسار فعاليت مي كنند. به خصوص در تكنيك دوبعدي كه 
خيلي كم توليد مي شوند، اما آنهايي كه در ايران هستند خيلي خوبند 
و قوي كار مي كنند. در عرصه هنر هاي تصويري ما در دنيا حرف براي 
گفتن داريم و بحث در انيميش��ن جدي است اما معضلات و مشكلات 
زيادي داريم كه يكي از مهم ترين مش��كلات نحوه آموزش اس��ت. در 
دانشگاه ها خيلي جدي اين مش��كل را داريم. دانشگاه هاي ما فقط در 
حوزه انيميشن كارگردان فارغ التحصيل مي كنند، در صورتي كه در يك 
پروژه انيميشن بيش از 37- 3۶ تخصص مشغول است كه به هيچ كدام 
از اينها به شكل آكادميك هويت داده نمي شود. به نظر من تحصيلات 
آكادميك دو جهت دارد؛ اول اينكه يك تخصص به دانشجو مي دهد و 
دوم  هويتي به آن مي دهد. من وقتي سينما مي خوانم و بيرون مي آيم 
خودم را داخل سينمايي ها حس مي كنم. احتمال اينكه آدمي باشم كه 
پولدار باشم، سينما هم خوانده باشم و حالا بروم در كار ساخت و ساز يا 

دلار فروشي و كار و كسب ديگر خيلي كمتر است. 
يكي از معضلاتي كه در حال حاضر انيميش��ن ايران درگير آن اس��ت 
اين است كه آدم ها كنار كار اصلي شان دارند كار انيميشن مي كنند و 
حرفه اي نگاه نمي كنند. در عرصه كار ما تيم تشكيل نمي دهيم و شركت 
نداريم. آنها كه هستند به عدد انگش��تان دست هم نمي رسند. بيشتر 
انفرادي يك پروژه  انجام مي شود و در طول انجام پروژه ما وضعيت خوبي 

داريم، بعد از پروژه از هم مي پاشد. 
مثل بچه هايي كه »شاهزاده روم« را ساختند كم پيدا مي شود بيايند در 
كار بعدي كنار هم »فيلشاه« را بسازند. ضرورت دارد تيمي كار كردن در 

انيميشن به عنوان يك تخصص آموزش داده شود. 
در حوزه هنر به ش��كل جدي يك مش��كل داريم. قديم وقتي به يك 
هنرجو آموزش داده مي شد رابطه شاگرد - استاد يا رابطه مريد و مرادي 
بود و هم روش و هم منش منتقل مي شد. استادي مثل ابوالحسن صبا 
پنج شاگرد دارد ولي امروز ديده مي شود با انبوهي دانشگاه و كلاس، 
بعد ليساني و فوق ليساني نمي شود هنرمند تربيت كرد ولي مي توان 
تكنسين تربيت كرد. يك اشتباه وجود دارد. ما يكسري رشته داريم كه 
اسمش را رشته هاي هنري گذاشتيم. فارغ التحصيل هايش بين هنرمند 
بودن و تكنسين بودن بلاتكليف هس��تند،اما دانشگاه هاي ما متوجه 
نيستند كه تكنس��ين بودن هم واقعاً لازم است. اينها ميل به هنرمند 
شدن دارند. يك گرافيس��ت )يك دانش آموزاز دبيرس��تان( مي رود 
دانش��گاه صداوس��يما كه حالا دكتري هم مي دهد گرافيك بخواند. 
خودش را با مرتضي مميز مقايس��ه مي كند و در سازمان صداوسيما 
مشغول كار مي شود، اما آخرسر مي شود اپراتور دستگاه هاي ژنراتور كه 

اسم شما را تايپ مي كند مي رود روي آنتن. 
علت اين نيست كه در كشور ما نگاه و رويكرد فن سالار و تكنوكرات غلبه 
دارد! رئيس صداوسيما را نگاه كنيد، خودش مهندس است. بيشتر از 
اينكه نگاه نرم افزاري تأثيرگذار باشد، آدم ها سخت افزاري هستند و اين 

نگاه هميشه غلبه داشته است. 
 مي خواهم از اين ادبيات استفاده كنم و بگويم الزاماً آن تخصص و نياز 
سر جايشان نيستند. در رشته هاي هنري اين قضيه خيلي جدي است. 
ما در يك كار انيميشن به دو يا س��ه نفر آرتيست نياز داريم. كسي كه 
يك غليان دروني باعث شود به يك متن عجيب، خوب و هنرمندانه و 
به كاراكترهاي زيبا و هنرمندانه و يك صحنه آرايي خوب و هنرمندانه 

برسد. باقي آن 37 عنوان شغلي كه گفتم همه تكنسين هستند. 
معتقديد الگ�و را بايد كس ديگري بده�د و اينها مجري 

باشند؟ 
بله، دقيقاً همين ط��ور اس��ت،اما فارغ التحصيل هاي دانش��گاهي ما 
خودش��ان را آرتيس��ت مي دانند و به آنها كارگردان مي گويند. فرض 
كنيد دانشگاه هنر،تربيت مدرس،دانشگاه صداوسيما و دانشگاه سوره 
به همين ترتيب دانشجو فارغ التحصيل مي كند اگر هر كدام سالي 10  
فارغ التحصيل بيرون بدهند سالي 40 فارغ  التحصيل و بعد از پنج سال 
200 فارغ التحصيل انيميشن داريم كه همه كارگردان نام گرفتند، اما 
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يكي از معضلاتي ك�ه در حال حاضر 
انيميش�ن ايران درگير آن است اين 
اس�ت كه آدم ها كنار كار اصلي شان 
دارند كار انيميشن مي كنند و حرفه اي 
نگاه نمي كنن�د. در عرصه كار ما تيم 
تشكيل نمي دهيم و شركت نداريم. 
آنها كه هس�تند به عدد انگش�تان 
دست هم نمي رسند. بيشتر انفرادي 
يك پروژه  انجام مي ش�ود و در طول 
انجام پروژه ما وضعيت خوبي داريم، 

بعد از پروژه از هم مي پاشد

گفت وگوي »جوان« با مدير مركز انيميشن حوزه هنري انقلاب 

تکنسین  انیمیشن بیشتر نیاز است تا کارگردان
جواد محرمي- زينب زمانيان

      گفت وگو

رويكردی داريم و اسمش را گذاشتيم 
رؤيا زی كه از دو كلمه رؤيا و زيس�ت 
است. يعنی زيست-رؤيا و ان شاءالله 
در اسفندماه برگزار می شود. قصد ما 
اين اس�ت كه هر كس اي�ده اي دارد و 
توانسته است اين ايده را از حرف زدن 
خارج كند مثلا چن�د كاراكترش را به 
اصطلاح استيج زده و يك تيم تشكيل 

داده مورد حمايت قرار بگيرد
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